
  

 

 

  لقمان سلطانی راد   تهیه و تدوین:   

 )  نون وقایه(و      (   جار و مجرور)      موضوع: 

 

 ��   جار و مجرور   ��

     

 آشنا شده اید.  متمم و حروفِ اضافه در دستور زبان فارسی با 

 حروف اضافه فارسی  و معادل آنها در زبان عربی عبارتند از:   

                           بوسیله ی( – بِـــ)   بر، روی( –عَلیَ)  به، به سوی، تا(  - إلی)  از( – عَنْ - مِنْ)  

 _ در (في ) مانندِ(  – کَــ)   داشتن(  -مالِ   لِــ )   برای، از آنِ(   _  لِــ )

و به معادلِ حروف جار در زبان عربی به معادلِ حروفِ اضافه فارسی،  ��
 گفته می شود. مجرور بحرفِ جر متمم 

 .گفته می شود جار و مجرورو اسم یا ضمیرِ بعد آن   ( جار ) جربه حرف  ��

 .به حساب می آیدیک نقش جار و مجرور در زبان عربی    ��

 انسانی 8دهم تجربی و  7درس قواعد 



یعنی  «جرورن الجار و المیِِّعَ»ر سوال از شما خواسته شود که اگر د  :1نکته 

 خط بکشید؛ ا ما هردو تاشون باید زیر جار و مجرور را مشخص کنید پس

اسم یر فقط باید ز« عَیِّن المجرور بحِرفِ جر»اگر در سؤال خواسته شود که

 بعد از حروفِ جر خط بکشید.یا ضمیرِ 

مِ بعد اسیعنی همان  حرفِ جر هانتهای مجرور بعلامتِ :  نکته بسیا ر کلیدی
 ت . اس  (ینَیا  ینِ یا تنوینِ کسره یا  کسره) علامتِ       از حروفِ جر

 

 �👇�به مثال های زیر توجه کنید.     ��

 .تا از آنچه دوست دارید انفاق بکنید  : و نَتحِب 1امِّمِقوا ...حَتی تنفُِ: مثال   

 : دست بند هایی از جنس نقره.  ة فِضَّ مِنأساوِرَ : مثال       
     :جَمیعاًفي الأرضِ ما  مْلکَ  هوالذي خَلقَ: مثال        

                                                                                                 .او کسی است که همه ی آنچه در زمین است را برایتان آفرید        
إلَى  لحْرَامِ  ا سجدِِ المَْ  مِنَسرىَ بعِبَدِهِ  لیَلا ً سبحانَ الذِّي أ: مثال

 الأقصیالمَْسجِدِ  

الحرام به سوی پاک است کسی که بنده اش را در شبی از مسجد 

 مسجد الأقصی حرکت داد. 
                                                           

 :   مِنْ +  ما =  که در هم ادغام شده است.     مِمِّا .



 مردم بر دین پادشاهانشان هستند.  هِمْ مُلوکِدینِ   عَلی اسُ الَن  :مثال          
 :    القلََمِــبِ   الأکرَم الذي عَلمَِّ کَإقرأَ و رَبُّ:  مثال          

      یاد داد. که به وسیله ی قلمبخوان و پروردگارت گرامیترین است؛ همان          
  .بدر یاری کردو خداوند شما را در جنگ : ـبَد رٍبِد نَصَرَکُم اللهُ و لقَ  مثال:       

کلمات ابی رنگ پس همانطور که در مثالهای فوق مشاهده کردید  توجِّه:

 هستند.مجرور به حروف جرِّ بعد از انها قرمز رنگ و اسمهای حروف جرِّ 

 

 

                { مخصوص رشته انسانی}   :هشدار کرونایی

مثل هم  إلیه مضافو  مجرور بحرفِ جر توجه داشته باشید که علامتِ انتهای 

(   _ِ_ کسره ) ای ـکی از علامت هـرو اگر قبل از اسمی که دارای ی است؛ ازاین

حروف جار باشد،  یکی از  (  ینَ    یا   ینِ (  یا ) __ٍ__  تنوین کسره یـــا ) 

ک ــاسم ی آن  است، اما اگر قبل ازحتماً مجرور بحرف جر آمده باشد آن اسم 

و یا حروف  آمده باشد(ـــ ً   ــــٍ    ــــٌ      بدون تنوین)یا  (ال اسمِ بدونِ )  

 . است مضاف الیه آن اسم   جرب نیامده باشد

 



  یة:ف جر و مضاف إلیه في العبارة التالن المجرور بحریِّ:  عَ سؤال

 

  . تِهِيِ عَلی  أمُّکَفضلِ  النبَّ هِیرفضلُ العالمِ علَی غَ :1 

                                                                    غَیرِ ، فضلِ ، أ مةُِ    : المجرور بحرفِ جر
 ي  بعد ازغیر ،النبَّ« ه»لمِ،  ضمیرالعا     المضاف إلیه:

 : أَدَبُ المَرءِ خَیرٌ مِنْ ذَهَبِهِ 2

         ذَهَبِ    المجرور بحرفِ جر    
 الَمَرءِ   المضاف إلیه:    
 
 

 ) نون  وقایه (       موضوع:

متَّصل همراه ضمیر ( امر  _ مضارع _ ماضی  )علــف یک هرگاه  : نون وِقایه

نونی می   {ي  }فعل و ضمیر  بین  ,فعل   جهت سهولت در تلفِّظبیاید  {ي  }

       ( می گویند.  نگهدارنده و محافظ)  به معنی   نون  وقایهآید  که به  آن  

 ) مرا یاری می کند(   ينــــیَنْصُرُ       ي ➕یَنْصُرُ    :مثال

 ) مرا مشاهده کردند(  ينـــــشاهَدا       ي ➕شاهَدا  : مثال

 ) به من یاد  بده(     يـنــــعَلِّمْ       ي ➕عَلِّمْ   : مثال 



  و  ها در مثال های فوق همانطوری که ملاحظه می فرمایید بینِ فعل:  توجِّه

  آمده است . { نون وقایه   نـــ   } حرفِ   } ي { ضمیرِ 

به خاطر قرار گرفتن دو حرف ساکن کنار هم؛    عَلِّمْــيْ:  اگر بگوییم تذکِّر

تلفظ ان اسان است   علَِّمِـــيْتلفظ آن دشوار و ناخوشایند است . اگر بگوییم 

(   _ِ_ کسره ( به ) مـــ ْ( حرف  ) ساکن __ْ  ولی ما اینکار را با تبدیل علامت   )

    می باشد.نون وقایه  انجام داده ایم و این حق را نداریم. پس چاره کار  

  

 �👇�:  نکات طلایی

نکته 1:  نون وقایه هیچ وقت بین  } اسم  { و ضمیر } ي {   نمی اید.                                            

  ـینـــــکتاب=   ي  ➕کتاب   اگر بگوییمپس 

است و نون وقایه با اسم نمی آید. نادرست است چون کتاب اسم   

 

نکته 2:  فعلی که نون وقایه همراه با  ان می آید صد در صد  } فعل متعدِّي{ 

                                                را دارد. نقش مفعول   } ي { است و در اینصورت ضمیر متِّصل 

   مفعول  يضمیر   +نون وقایه   +أَکْرمِْ  فعل متعدِّي      ينـــــأکَْرِمْمثال: 

  نکته 3:  نون وقایه هیچ نقشی ندارد و ترجمه هم نمی شود.



 �👇�  سوال بسیار مهم  �👇�

{  ي } { در زبان عربی فقط در بین فعل و ضمیر نـــ  نون وقایه آیا} : سؤال

  ؟ می آیدیا در جاهای دیگری نیز می آید

 �👇�جواب:  } نون وقایه   نـــ{ در سه جا کاربرد دارد و می آید. 

                                                                                                                                                           بیایند.   { ي }همراه با ضمیر « عَنْ»   و«   مِنْ» حروف جرِّ هرگاه     :1

يـــنِّمِ    ي:  مِنْ  +   ثالم .       

يـــنِّعَ     يعَنْ  +    مثال         
                

ـــي حروف جَرِّ » مِنْ « و »عَنْ«    توضیح  در دو کلمه مِــنِّـــي  و عـَـنّـِ

حرف نون وجود دارد که  و در آنها دو  آمده اند.  { ي }همراه با ضمیر

   .کلمه است  مال خود یکی نون وقایه و دیگری 

هشدار : دانش اموزان عزیز اشتباه نکنید وقتی بقیه حروف جر غیر از  

{نیازندارند.نون وقایه}بهبیایند   { ي }همراه با ضمیر « عَنْ»   و«   مِنْ»  

ـينـبــِ   ي+   بـِ :   غلط مثال     

    

1 



با   ( کَأَنَّ _لَعَلَّ   _لَیتَ  _لکنَّ   _أَنَّ    _) إِنَّ  حروف مشبِّهٌ بالفعل هرگاه  ب

ضمیر } ي {  بیایند بین این حروف مشِّبه بالفعل } عربی دوازدهم{ و ضمیر 

می آید. نـــ{    نون وقایه }    { ي }  

   ـيـنـإِنَّـــ             :   إِنَّ  +  ي مثال

ـيـنــلَیْتـَـ             +  ي    لَیْتَ:  مثال  

يـنــــــکَأَنَّـــــ             +  ي   کَأَنَّ :  مثال  

 

همراه  ( امر  _ مضارع _ ماضی  )  علــف یک هرگاه  : نون وِقایهم     

  {ي  }فعل و ضمیر بین فعل,  تلفِّظدر بیاید جهت سهولت  {ي  }ضمیرمتَّصل 

 می گویند.       { نگهدارنده و محافظ }به معنی   نون  وقایهآن  نونی می آید که به 

 ( زدند ) مرا   ينــــ ضرَبو              ي  ➕ ضَربوا    :مثال

 ( می زنند ) مرا   يـنـیَضْرِبونَـ             ي ➕ یضَْرِبونَ   :مثال

     یاری کنید () مرا   ينــــ اُ نْصُرو               ي ➕ اُ نصُْروا    :مثال

2 

3 



نکته کنکوری کرونایی:  گاهی حرف نون  جزء حروف اصلی فعل است و نباید  

ریشه  ءبدانیم اگر نون در اخر فعل جز باید آن را با نون وقایه اشتباه بگیریم و

آید.  نمی وقایهنون  {ي  }دیگر بین این نوع افعال و ضمیر اصلی باشد  

 نیست. و وقایه استریشه فعل { جزء نــحرف}          يــــنزحْلا تَ :مثال

نیست. و وقایه استریشه فعل { جزء نــحرف}           يـنـحَأن تَشْ :مثال  

 توضیح:  } حَزنَِ { و } شَحنَ { ریشه اصلی فعلها هستند.

 
تله ی مهم  در مورد  سؤالات نون وقایه اینه که طراحان اکثرا فعلهایی را 

د.از حروف اصلی باش { حرف نون  }که در ریشه ی فعل می آورند     

 

توجِّه:  بهترین روش برای تشخیص این نوع فعلها این است که این 

  .و بشناسیم کنیمحفظ  فعلها را که محدود هستند 

 {ناراحت می شود  - نُحزُیَ}  {دفن می کند  - نُـدفیَ }          :مانند 

 {کردبی نیاز -ینأغْ}،{شارژ می کند -نُشحَتَ}، {کردنیکی  -نَأحسَ }

{گمان کرد -نَّظ } ،{کمک کرد- نَأعا ، نَأمَ }  

 توضیح:  } حرف ن {در این افعال جزء ریشه فعل است و وقایه نیست.

 



 �👇� چند تست کنکور سراسری درباره } نون وقایه.{

 

 1:  عیِّن ما لیس فیه »نون«   الوقایة.}کنکور سراسری{  
لذکرک یا إلهی حتِّی أبتعدَ عن الضلالة!     يالف( نَبِّهن         

 ب( تَستطَیعینَ أن تشَحَني رصَیدَ جَوِّالکِِ عَبرَ الإنترِنِت      
                           ج( أعطیني البِطاقَةَ مِن فضَلِکِ!  

 د( سامِحیني؛ أنتِ عَلَی الحقَِّ. أُبدَِّلُ لَکِ البِطاقةََ       
به معنای شارژ کردن « شحن » زیرا نون جزء ریشه فعل«  ب » جواب گزینه 

.   است اما در سه فعل دیگر نون جزء ریشه فعل نیست  

 

 

 انسانی 98سؤال کنکور    الوقایة:«  نون » عیِّن ما لیس فیه  : 2

و ولدي الصِّغیر یا أخي الكبیراِحمني  الف(                        
یا زمیلي الحنون في حلِّ هذه المسألاعِنِّی  ب(  

في هذه الحادثة حتِّى اسُاعدك کِكنتُ مع لیتنيج(            
من القناعة لا یَجِد النِّاسُ كنزًا في حیاتهمأغنى  د(   

  .أغنى :  نون جزء ریشه فعل است« د » جواب گزینه



     3: عَیِّن العبارة  لا نَجِدُ فیها نون الوقایة.

 
٣٠أَعْلَمُ مَا لَا تعَْلَمُونَ  )/ البقرة ي ـِــنِّإِ قَالَ (   . 1 

یا زمیلتى سنتكلم مع المعلم غداًي ــــنحزلا تَ   . 2 

(                ١٩بِرَحْمَتِکَ فِي عِبَادِكَ الصَّالِحِینَ )النمل/  يــــنِأَدْخِلْوَ .3 

٤٠كُنْتُ تُرَابًا )النبأ/  (ي ــــنِلَیْتَ وَیَقُولُ الْكَافِرُ یَا    .4 

 

۲ گزینهجواب   

است که در نون وقایه و  حرف مشبِّهٌ بِالفعل  «إنَّ»مرکب از  إنِّي ،  :1گزینه 

   این صورت به خاطر اجتماع سه نون ،یکی به دلخواه حذف  می شود.
(  جزء  ریشه فعل نون  ( است و حرف )حَزِنَ لا تَحْزنَُ از ریشه )    :2گزینه 

 می باشد نه   نون وقایة.  
.استنون وقایه  (  آخر فعل   نونفعل امر و ) « أدخِْلْ» : 3گزینه   

( نون وقایهاز حروف مشبهة بالفعل است و نون همراه آن  ) لیتَ  : 4گزینه 

. است. و ضمیر در نقش اسم إِنَّ می باشد  

 

 



 {1399}عمومی انسانی , للوقایة:« نون » لیس فیه عیِّن ما : 4

 بقوِّة نفسک فلن تتقدَّمی فی الحیاة    لم تؤمنی ( إنِّ 1

 التزامی بالصِّدق من ارتکاب المعاصیمنعنی  (2 

 بومات مزرعتی لأتخلَّص من شرِّ الفئران      أعانتنی( 3

 صدیقی الکرةَ و رمیتُها الی الهدف أعطانی( فی اللِّعب 4

 

 {1399}تجربی , للوقایة:« نون » عیِّن ما فیه :5

 أن أصعد الی ذلکَ الجبل المرتف                  أتمنِّی  ( 1

 أغرق تعینونیالبحر، فنادی: ان لم  فی ( کان صدیقی2

 یا صدیقتی العزیزة علی هذه المشکلة     لا تحزنی (2

 برنامجک فی الأسبوع تُعَیِّنی( اخُتی، یجب علیکِ أن 4

 

دانش آموزان عزیز ما را از انتقادات و پیشنهادات خویش بهره مند  نمایید.   
دبیر عربی دبیرستانهای بوکان لقمان سلطانی راد  :  تحریرتهیه و   

                                                            منتظر نظرات و انتقادات و پیشنهاداتان        
09143813591 


